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واکنش رسمی ایران به تحولات اخیر در روسیه
کنعانی: ایران از حاکمیت 

قانون در فدراسیون روسیه 
حمایت می کند

سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران گفــت تحــولات داخلی در روســیه موضوع 
داخلی این کشــور اســت. ناصر کنعانی، سخنگوی 
وزارت امور خارجه، عصر دیروز در یک موضع گیری 
رســانه ای، رویداد اخیر در روسیه را موضوع داخلی 
این کشور دانست و افزود: جمهوری اسلامی ایران از 
حاکمیت قانون در فدراسیون روسیه حمایت می کند. 
رسانه ها به نقل از رادیو محلی مسکو گزارش دادند 
که ارتش روســیه به دســتور دفتر ریاست جمهوری 
در مســکو وضعیت فوق العاده اعلام کرده اســت. 
رســانه ها همچنین گزارش دادند که در دفتر مرکزی 
گروه واگنر در ســن پترزبورگ روســیه درگیری ایجاد 
شــده و یوگنی پریگوژین، فرمانده ایــن گروه، تهدید 
کرده که وزیر دفاع این کشــور در میدان سرخ به دار 
آویخته خواهد شد. ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری 
روســیه، در ســخنانی اظهار کرد نیروهای واگنر به 
یک توطئه جنایتکارانه از طریق شــورش مسلحانه 

کشیده شده اند.

ایران همچنان
در لیست سیاه ماند

از فوریــه ۲۰۲۰ (اســفند ۱۳۹۸) دوران تعلیــق 
ایران در کارگــروه ویژه اقدام مالــی (اف ای تی اف) 
پایــان یافــت و کشــورمان به لیســت ســیاه رفت. 
این نهــاد دیروز هــم در اجلاس اخیر خــود اعلام 
کــرد که تغییــری در وضعیــت ایران ایجاد نشــده 
اســت. اف ای تی اف یک ســازمان فرادولتی اســت 
که سیاســت ها و اســتانداردهای مبــارزه با جرائم 
مالــی را طراحــی و ترویــج می کنــد. توصیه های 
ایجاد شــده از طــرف کارگــروه ویــژه اقــدام مالی 
(اف ای تــی اف)، پول شــویی، تأمین مالی تروریســم 
و دیگــر تهدیدات سیســتم مالی جهانــی را هدف 

قرار می دهد.

محمد پوریا کیوان:  نه در دهه اول و نه در دهه دوم و ســوم انقلاب، صداوســیما با مسئله 
بی ثباتی روبه رو نبود، آن گونه که در دهه ۹۰ دچار آن شد. نه محمدهاشمی و علی لاریجانی 
و نه حتی عزت االله ضرغامی در این رســانه بدون ثبات مدیریت نکردند، اما از زمان حضور 
محمد ســرافراز، صندلــی مدیریت این نهاد متزلزل شــد. حالا انتقادات بــه جبلی آن قدر 
گسترده شده که روزنامه رسمی صداوسیما به دفاع از او برخاسته و انتقادات را کار «جریان 
خودی» و «سربازان رســانه ای لانه کرده در رسانه های جریان انقلاب»، «فیل  های خفته در 
نهادهای رســمی» و «جریان مخالف خوان» که «امــروز در هلدینگ های بزرگ اقتصادی» 
هستند، دانسته و معتقد است اینها حمله به سازمان صداوسیما را ترتیب داده اند. اما ماجرا 
چیســت؟ علت انتقادات به صداوسیما در کجاست و چرا برخلاف آنچه از بیرون مشاهده 
می کنیم، مسئولان صداوسیما (از جمله مدیران روزنامه رسمی این سازمان) این حملات را 

کار «نیروهای خودی» معرفی می کنند؟
انتقادات از کجا آغاز شد؟

مدت هاســت کشــمکش بر ســر مهار پلتفرم های پخش آنلاین یا VODها آغاز شده 
است. صداوسیما که احساس می کند عرصه را به رقابت با این پلتفرم ها که در زمینه تولید 
سریال پیشرفت مهمی کرده اند باخته است، برای مهار آنها خیز برداشت. آنها معتقد بودند 
با مقداری آزادی عمل که در این پلتفرم ها برای ســاخت ســریال وجود دارد، صداوســیما 
مرجعیت خود را از دست داده است؛ خصوصا آنکه بحث و دعوای اصلی بر سر آگهی هایی 
بود که اخیرا این پلتفرم ها توانسته بودند به خاطر مخاطب بالای سریال هایشان جذب کنند. 
به عبارت روشن تر، صاحبان صنایع به خاطر مخاطب بالای سریال های شبکه های خانگی، 
آگهی های زیادی را به این پلتفرم ها دادند که همین مسئله صداوسیما را دچار آشفتگی کرد. 
آنها فهمیده بودند به زودی رسانه شان تبدیل خواهد شد به رسانه ای شبیه مجموعه ای که 
اگرچه بزرگ ترین مؤسسه مطبوعاتی و انتشاراتی ایران است، اما صاحبان صنایع رغبتی برای 
دادن آگهی بــه آنها ندارند؛ چراکه به جز مخاطبان اجباری، محتوای تولیدی آنها جذابیتی 
برای مردم ندارد. پروژه صداوســیما دست گذاشتن بر روی این پلتفرم ها و مهار آنهاست تا 
مبادا آن قدر بزرگ شــوند که صداوســیما تبدیل به آن رسانه دیگر شود. این روند با مصوبه 
اخیر شورای عالی انقلاب فرهنگی وارد فاز جدیدی شد. این شورا در مصوبه اخیر خود اعلام 
کرد: «وظیفه نظارت بر حوزه سکوهای صوت  و تصویر فراگیر و شبکه نمایش خانگی طبق 
قانون  اساســی و قوانین موضوعه، بر عهده سازمان صداوســیما قرار دارد». با این مصوبه 
بســیاری از هنرمندان به انتقاد پرداختند و با انتشار متنی یکسان نگرانی خود را از احتمال 

بی کارشدنشان بیان کردند.

جبلی یا  جلیلی
در کنار این موضوع، انتقاد به تسخیر صداوسیما توسط یک جریان خاص و وحید جلیلی 
آغاز شــد. سایت انتخاب گزارشــی تصویری منتشــر کرد که از برنامه جلیلی برای تسخیر 
صداوسیما از سال ۹۷ پرده برداشت و نوشت: «دو سال است برادر کوچک تر سعید جلیلی 
قائم مقام صداوســیما و البته به گفته برخی مطلعین مدیر پشــت پــرده با ویترینی به نام 
پیمان جبلی شده، صداوسیما در چه وضعیتی قرار دارد؟ او ادعا می کرد باید صداوسیما در 
خدمت جامعه باشــد نه «اقلیت» محدود. اما نتیجه عملکردش این شده که مخاطبان به 
شبکه های خانگی نمایش کوچ کرده و صداوسیما هم در کلونی متروکه خود، تمام شبکه ها 
را با انتقال تیم جشــنواره عمار جلیلی به سازمان، به افقی دیگر بدل کرده است». با انتشار 
این گزارش، صداوسیما به تکاپو افتاد تا از خود حمایت کند. خصوصا وظیفه این حمایت را 
به ارگان مطبوعاتی خود یعنی جام جم داد تا با تولید مکرر متن هایی به شبهاتی که مطرح 

شده بود، پاسخ دهند. اما آنها به جای پاسخ، حمله به منتقدان را در دستور کار قراردادند.
جام جــم به قلــم یکی از نویســندگانش ابتــدا منتقــدان را «گوش برهــا» دهه ۷۰ و 
«جیب زن های دهه ۹۰» خواند که به صداوســیما حمله می کنند. متن دیگری در جام جم 
منتشــر شد که نام نویسنده نداشت و در این متن «پلتفرم های» پخش فیلم را «پلتفرم های 
آلوده» معرفی کرد که «مدت هاست مشغول پول پاشی در رسانه ها هستند و انواع و اقسام 
رســانه ها از انقلابی نمــا گرفته تا غرب گرا و عوامل آنها در جریان های مختلف سیاســی را 
وامدار خود کرده اند». جام جم در متن دیگری که به قلم «علی اکبر عبدالعلی زاده» منتشــر 
کرد، به دفاع از جلیلی و جبلی پرداخت و منتقدان را «ســپاه ابرهه» خواند: «هنوز امضای 
مصوبه خشک نشــده، سپاه ابرهه، سربازان رســانه اش را به خط می کند که بر این جایگاه 

قانونی هم شبهه وارد کند».
کلیدواژه ســپاه ابرهه در متن های دیگری از روزنامه جام جم هم منتشــر شد. اما نکته 
اصلی و کلید ماجرا در ســرمقاله روز شنبه ســوم تیر روزنامه جام جم نهفته بود؛ آنجا که 

حملات به صداوسیما را «کار خودی ها» خوانده و آدرس آنها را به ما می داد.
خودی ها علیه صداوسیما

ارگان مطبوعاتی صداوســیما، با متهم کردن رسانه ها به دریافت پول از یک پلتفرم، پای 
کانال های تلگرامی را که ســال گذشته ادمین های آنها دستگیر شده بودند، به میان کشیده 
اســت. کانال های تلگرامی ای که از رســانه های جریان انقلابی به حساب می آمدند و هنوز 
پرونده آنها به دلیل همین موضوع که خودی محسوب می شدند، در هاله ای از ابهام است. 
پرونده ای که مجتبی توانگر یکی از نمایندگان مجلس تهران در یک توییت با طرح سؤالاتی 

ماهیت آنها را نشان می داد: «آیا این خبر درست است که به عاملین سایت های تفرقه افکن 
گفته شــده در دادگاه مدعی شــوید که هیچ آمری وجود نداشته و همه مسئولیت را گردن 
بگیریــد؟ آیا اعترافات یکی از متهمان در مورد ارتباط منظــم با یکی از نمایندگان مجلس 
دروغ است؟ آیا ارتباط خبری پراکنده با ۱۱ نماینده صحیح نیست؟ آیا هماهنگی رئیس یک 
نهاد نظارتی-مالی با عوامل این کانال ها کذب است؟ آیا خبر شبکه ۶۲ نفره مالی-رسانه ای 
این کانال ها ســراپا دروغ است؟ آیا از بستر فنی فضای مجازی یک نهاد استفاده نمی شده؟ 

آیا عوامل خودسر…؟».
مالک شــریعتی دیگر نماینده مجلس با انتشــار توییتی از «حفاظت اطلاعات ســپاه» 
پاســداران برای دستگیری این افراد تشکر کرد. روزنامه اصولگرای رسالت نیز در یادداشتی 
ایــن افــراد را «ظاهرالصلاح» و «نفــوذی در لباس خودی» معرفی کــرده و به «نیروهای 

امنیتی» توصیه هایی دارد که گویی این افراد وابسته به این نهادها بودند.
بــا این وجــود ارگان مطبوعاتــی صداوســیما صراحتا مدعی می شــود چون 
مخالفان نمی خواهند خودشــان انتقاد کنند، «به صورت نیابتی به جبلی و جلیلی 
حمله می کنند»  و در ادامه نیز می پرســد: «اگر نه آیــا این جریان به ظاهر خودی 

مخرب از پشت پرده ها آگاه نیست؟».
در اینجــا مجموعه صداوســیما فاش می کند که مســئله برخورد با پلتفرم ها پشــت 
پرده هایــی دارد که مردم نمی دانند و اتفاقا «خودی ها» از این پشــت پرده ها آگاه هســتند. 
به علاوه این رسانه با قراردادن صداوسیما در جایگاه «کعبه»، مخالفان را سپاه ابرهه خوانده 
اســت که «سربازان رسانه  ای اش در رسانه های جبهه انقلاب لانه کرده اند و فیل های خفته 

در نهادهای رسمی را به خط کرده اند».
پای هزاران میلیارد پول در میان است؟

ســرمقاله جام جم موضــوع دیگــری را هم فاش می کند که نشــان می دهد پشــت 
پــرده این ماجرا، پول های هنگفت آگهی هایی نهفته اســت که ذی نفــع آن باز هم جریان 

«خودی» صداوســیما قــرار دارند. در این بخش از ســرمقاله که به قلم شــخصی با نام 
«مهدی جاوید» نوشــته شده، آدرس کســانی را که به مخالفت با صداوسیما پرداخته اند، 
این گونــه مشــخص می کند: «جریان هــای مخالف خوان و حتی به ظاهــر خودی هایی که 
دیروز نفع شــان در رســانه  ملی بود و امروز در هلدینگ های بزرگ اقتصادی خط تخریب را 

پیش می برند».
ماجرای این پول ها چیست؟ ظاهرا بار دیگر پای درآمد هزاران میلیاردی صداوسیما در 
میان است. محمد سرافراز در سال ۱۳۹۳ با حکم رهبر انقلاب به ریاست صداوسیما رسید، 
اما پس از یک ســال و نیم جای خود را به عبدالعلی علی عسگری داد که یکی از معاونان 

برکنارشده توسط خود آقای سرافراز بود.
ســرافراز در آذرماه ۱۴۰۰ مصاحبه مفصلی با خبرگزاری مهــر انجام داد که بار دیگر بر 
آنچه پیش تر درباره آگهی های صداوســیما گفته بود، مهر تأیید زد. او برای بخش درآمدی 
صداوســیما در آن ســال ها به قراردادی اشــاره کرد که ناگهان برنده مزایده خود را به طور 
غیرقانونی کنار می کشــید. ســرافراز گفته بود: «در بخش درآمدی تــلاش کردیم از طریق 
برگزاری مزایده درآمدهای ســازمان را افزایش دهیم. احساســمان این بود که درآمدهای 
ســازمان از محل آگهی های بازرگانی خیلی بیشــتر از آنچه به  دست می آمد، می توانست 
باشــد. آن زمان درآمد ســازمان از آگهی ها هزار میلیارد تومان بود که در قالب مزایده رقم 
هزارو ۷۰۰ میلیارد تومان برای یک  ســال پیشنهاد داشتیم و برای سه سال، رقم هفت هزار 
میلیارد تومان را تعیین کرده بودند که این درآمد می توانســت برای ســازمان حاصل شود. 
وقتی مرحله اول مزایده با موفقیت عملیاتی شــد، در مرحله دوم، بانک «توسعه تعاون» 
کــه یکی از مجموعه های برنده مزایــده در قالب یک هلدینگ بــود، به صورت غیرقانونی 
کنار کشــید... که جنجال های بســیاری هم به همراه داشــت! گفتند که وزیر وقت کار این 
درخواست را مطرح کرده اســت و ما هم بلافاصله از آنها شکایت کردیم. اینها در مرحله 
دوم مزایده، مبلغ صد میلیارد تومان ضمانت گذاشته بودند و وقتی غیرقانونی کنار کشیدند، 
این ضمانت به اجرا گذاشــته می شــد. مراحل قانونــی را هم طی کردیم امــا این مزایده

 به نتیجه نرسید».
قراردادهای هلدینگی صداوسیما

حــالا اما از اواخر دوره علی عســگری مدلی از قراردادهای آگهی صداوســیما به راه 
افتاده که به آن قراردادهای هلدینگی گفته می شود؛ قراردادهایی که در قالب یک قرارداد 
ســه  هزار میلیاردی برای سه تا پنج سال با سازمان بسته می شود و شرکت های مختلف 
در قالب یک هلدینگ از اضافه پخش هایی برخوردار می شــوند. صداوسیما اساسا از این 
مدل از قراردادهای خود پس از آن رونمایی کرد که پلتفرم های پخش شبکه های خانگی 
توانستند بعد از جذب مخاطب، آگهی بازرگانی خوبی جذب کنند. امروز مشخص نیست 
صداوســیما تاکنون چند قرارداد ســه هزارمیلیاردی به صورت هلدینــگ منعقد کرده و 
در کدام بخش ها هزینه شــده است، اما قدر مســلم این است که بخش مهمی از تلاش 
صداوســیما برای کنترل شــبکه های خانگی، کنترل همین منابع مالی است که به جای 
دادن آگهی به صداوسیما ترجیح می دهند در شبکه های خانگی تبلیغات کنند؛ چراکه از 

مخاطب بهتر و باکیفیت تری برخوردار است.

پشت پرده اختلاف ها در صدا و سیما؛ جبلی به سرنوشت سرافراز دچار می شود؟

دوربرگردان «جم»

 شرق: نشست خبــری سخنگوی شورای نگهبان روز گذشته با حضور 
اصحاب رســانه برگزار شــد و هادی طحان نظیف در ابتدای جلسه، 
ضمن تبریک هفته قوه قضائیه به تشــریح آخرین مصوبات شــورای 
نگهبان پرداخت و گفت که از جلســه گذشــته تاکنون هفت طرح و 
لایحه ارسال شده از مجلس و یک اساسنامه ارسال شده از دولت و ۱۰ 
اســتعلام صورت گرفته از دیوان عدالت اداری بررسی شده است. در 
ادامه نشست، طحان نظیف به سؤال خبرنگاران پاسخ داد. سخنگوی 
شورای نگهبان درباره طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات مجلس 
گفت: «اصلاح قانون انتخابات، مطالبه ای بود که سال ها مطرح بود و 
مجلس یازدهم دست به اصلاح این قانون زد. این مصوبه در راستای 
حقــوق مردم و سیاســت های کلی انتخابات گام هــای رو به جلویی 
برداشته است و اگر چه ما بر اصلاح قانون انتخابات تأکید کرده بودیم 

ولی مثل هر طرح و لایحه ای در شــورا آن را بررســی کردیم و ایردات 
متعددی وجود داشــت و به مجلس آن را اعلام کردیم و مجلس در 
رفت و برگشت اصلاحاتی انجام داد». او افزود: «در چهارشنبه هفته 
گذشــته اصلاحات مجلس بررسی شــد و عمده اشکالات ما برطرف 
شــد و چند مورد باقی است که به مجلس هم جهت اصلاح گفتیم. 
ما در بررســی مصوبه وظیفه خود را انجــام دادیم و مثل هر طرح و 
لایحه ای اشکالات آن را به مجلس گفتیم و امیدواریم موارد باقی مانده 
را مجلس اصلاح کــرده و اعلام  کند تا انتخابات آینده با قانون جدید 
برگزار شــود». طحان نظیف در پاســخ به پرسشــی دربــاره برگزاری 
انتخابات تناســبی مجلس در تهران گفت: «ما در مرحله قبل بررسی 
طرح اصلاح قانون انتخابات، نسبت به اصل برگزاری انتخابات تناسبی 
ایرادی نداشــتیم اما ابهاماتی داشــتیم که در رفت و آمد آن ابهام نیز 

برطرف شد. ما اکنون هیچ گونه ایراد و ابهامی درباره برگزاری انتخابات 
تناسبی نداریم و با آن موافق هستیم. البته هیئت عالی نظارت بر حسن 
اجرای سیاســت های کلی انتخابات در مرحله قبل ایراداتی نسبت به 
این موضوع داشت اما در این مرحله تاکنون نظری از مجمع دریافت 
نکرده ایم». سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به پرسشی درباره اینکه 
آیا شورای نگهبان برای حداکثری شــدن تأیید صلاحیت ها چارچوب 
جدیدی دارد؟ گفت: «بررســی صلاحیت ها آغاز نشده است. شورای 
نگهبان برای شــنیدن نکات و انتقادات گوش شــنوایی دارد و مردم و 
چهره ها با شــورا تعامل دارند، نــکات را می گویند و ما منعی نداریم. 
برخی به رســانه ها می گویند و برخی به شــورای نگهبان می آیند. در 
شورا باز است. ما برای انتخابات پرشور و رقابتی و سالم حداکثر تلاش 
را می کنیم و برخی حرف هایی که می زنند بازارگرمی سیاسی است». 

او افزود: «در همه انتخابات سلایق مختلف است و هر جریانی که در 
چارچوب قانون عمل کند، می تواند در انتخابات حضور داشــته باشد 
و ما هم از حضور جریانات سیاســی استقبال می کنیم». طحان نظیف 
درباره اینکه گزارش تخلفات انتخاباتی به چه صورت است؟ بیان کرد: 
«ما در شورای نگهبان از چند طریق گزارش تخلفات انتخاباتی دریافت 
می کنیم؛ یکی از طریق ناظران مردمی اســت. روش دیگر که از دوره 
قبل در انتخابات مجلس آغاز شــد و مثمرثمر بود، سامانه مردم ناظر 
بود. مردم گزارش های متعددی از طریق این سامانه ارسال کردند. در 
این دوره نیز همین گونه خواهد بود و این سامانه قبل از انتخابات فعال 
خواهد شــد و ارتقا هم خواهد یافت. بنا داریم سامانه های موجود را 
توسعه بدهیم تا مراجعات حضوری کاهش یابد». سخنگوی شورای 
نگهبــان درباره لایحه واردات خودروهای کارکرده گفت: «این مصوبه 
چهارشــنبه بعداز ظهر از مجلس دریافت شــده و بررسی نشده و در 
نوبت رســیدگی اســت و به محض اینکه بررســی آن به پایان رسید، 
اطلاع رســانی می کنیم». او دربــاره اینکه علت اینکه افــرادی برای 
انتخابات تأیید و بعد رد صلاحیت می شــوند، چیست؟ گفت: «علت 
آن ارائه مستندات جدید به شورای نگهبان است. ممکن است فردی 
حکم قضائی داشــته بعدا منع آن برداشته شده است. یا برعکس آن 

هم صادق اســت؛ ممکن است فردی تأیید شده باشد ولی در مراحل 
بعد ردصلاحیت شــود. این روال طبیعی و قانونی است و به حقوق 
مردم برمی گردد». ســخنگوی شــورای نگهبان دربــاره راهکارهای 
افزایش مشــارکت مردم در انتخابات گفت: «همه دستگاه ها باید به 
این موضوع توجه کنند. ما هم در شورای نگهبان از ابتدای سال تاکنون 
چندین جلســه دربــاره انتخابات برگزار کردیم و اشــکالات انتخابات 
در دوره های قبل را بررســی کردیم. دســتگاه های مختلف باید برای 
انتخابات پرشور، سالم و رقابتی تمهیدات لازم را فراهم کنند. دسترسی 
عموم مردم به شــعب اخذ رأی اهمیت زیــادی دارد و باید برای آن 
برنامه ریزی شود».ســخنگوی شــورای نگهبان در پاسخ به پرسشی 
مبنی بر اینکه «یکی از نمایندگان ادوار با انتشــار یک توییت از تماس 
نهادهای ذی ربط برای حضور در انتخابات خبر داد، آیا ممکن اســت 
شــورای نگهبان چنین تماســی با افراد و چهره های شــاخص برقرار 
کند؟ با توجه ســوابق گذشته که گاه به افراد گفته شده بهتر است در 
انتخابات شرکت نکنند، آیا ممکن است شورا نیز چنین اقدامی انجام 
دهد؟ گفت: «ما اطلاعی از این مسئله نداریم و به  نظر می رسد که این 
حرف مانند ســایر ادعاهای ایشان است. شورای نگهبان از این مسئله 

اطلاع ندارد».

سخنگوی شورای نگهبان اعلام کرد
ایراد مجمع تشخیص به تناسبی شدن انتخابات مجلس

 معصومه معظمی: برخی سوء مدیریت های مسئولان در مواجهه 
با اعتراضات دی ۹۶ و آبان ۹۸ و از طرفی تشــدید سخت گیری 
شــورای نگهبان در قبال نامزدهای یک جریان سیاســی خاص 
باعث کاهش مشارکت مردمی در دو انتخابات گذشته مجلس 
و ریاســت جمهوری شد. علاوه بر آن، شــرایط ایجادشده ناشی 
از وقایــع ۱۴۰۱ نیــز فضا را به ســمتی برد کــه احتمال کاهش 
رأی نیز وجود دارد. به همین دلیل بخشــی از مســئولان کشور 
به خوبی شــرایط را درک کرده و ســعی دارند در این بن بســت 
ایجادشده گشایشــی ایجاد کنند تا انتخابات پیش روی مجلس 
با مشارکت بیشــتر مردم برگزار شود. از این رو محمود صادقی، 
نماینده پیشــین مجلس که پیش از این از رد صلاحیت گسترده 
یک جریان سیاسی در انتخابات گذشــته انتقاد کرده بود، اخیرا 
در توییتی از تماس یک نهاد با نامزدهای دوره های قبل مجلس 
و تأکید بر ثبت نام آنها در انتخابات مجلس خبر داد. موضوعی 
کــه واکنش هــای مثبــت و منفی زیــادی به همراه داشــت و 
فعالان سیاســی را امیدوار کرد در این شرایط خاص که احتمالا 
انتخابات بعدی با کاهش اقبال مواجه است، با بازشدن فضای 
انتخابات احتمال مشــارکت را افزایش دهــد. اما اظهارات روز 
گذشته هادی طحان نظیف، ســخنگوی شورای نگهبان، در این 
زمینــه و رد ایــن ادعا، باعث شــد همان بارقه امیــد که در دل 
فعالان سیاســی روشــن شــده بود، افول کند. طحان نظیف در 
نشســت خبری روز گذشته خود، در پاسخ به پرسش خبرنگاری 
مبنــی بر اینکه «یکی از نمایندگان ادوار با انتشــار یک توییت از 
تماس نهادهای ذی ربــط برای حضور در انتخابات خبر داد، آیا 
ممکن اســت شورای نگهبان چنین تماسی با افراد و چهره های 
شاخص برقرار کند؟» ضمن تکذیب این ادعا گفت: «ما اطلاعی 
از این مســئله نداریم و به  نظر می رسد که این حرف مانند سایر 
ادعاهای ایشــان اســت. شــورای نگهبان از این مسئله اطلاع 

ندارد».
تلاش جریانی خاص برای حفظ شرایط موجود انتخاباتی

هرچند طحان نظیف ادعای محمــود صادقی را رد کرد، اما 
ورود جــدی مجلســی ها به اصلاح موادی از قانــون انتخابات 
که البته سخنگوی شــورای نگهبان آن را ورود جدی و گسترده 
مجلس به قانون انتخابات می داند، نشــانگر این واقعیت است 
که اگرچه برخی برخلاف نظر بزرگان که تأکید بر ایجاد شــرایط 
برای مشــارکت حداکثری در انتخابات دارند، نشانی از بازشدن 

فضای انتخابات نیست، اما بخشی از حاکمیت به دنبال شکستن 
فضای موجود و بازکردن فضای تنگ انتخابات اســت. فضایی 
که با ســخت گیری های جدی مانع از ورود یک جریان سیاســی 
به فضای رقابت شــد و در نتیجه کاهش مشــارکت و یکدستی 
قدرت را به همراه داشــت که به گفتــه فاطمه راکعی، دبیرکل 
جمعیت زنان مســلمان نواندیش، اصولگرایان سنتی به خوبی 
بر این امر واقف اند که یکدستی قدرت به هیچ وجه به نفع نظام 

نبوده است و اکنون به دنبال تغییر و اصلاح این روند هستند.
ضرورت شنیده شدن صدای مردم

این فعال و کنشــگر سیاســی درباره اصلاح قانون انتخابات 
کــه این روزها در دســتور کار مجلــس قرار دارد، به «شــرق» 
گفت: «طبق انتقاداتــی که این روزها از اصلاح قانون انتخابات 
می شــود، ظاهرا مجلس محدودیت های بیشتری بر این قانون 
اعمال کرده است و این محدودیت ها نه تنها فضای انتخابات را 
بازتر نمی کند، بلکه شرایط بسته تری را بر انتخابات کشور حاکم 
خواهد کرد». او حوادث اخیر را «تلنگری بر مشکلات اقتصادی 
و اجتماعی، فساد اداری، دست درازی به منابع ملی و مشکلات 
ساختاری که ناشــی از حکمرانی بد و ضعیف دولتمردان بوده 
است» دانست و گفت: «از دولتمردان انتظار داریم واکنش هایی 
برای جلب اعتماد مردم داشــته باشــند؛ یعنی نشان دهند که 
صدای مردم را شــنیده و اعتراضات را درک کرده اند». او ادامه 
داد: «مســئله دیگر نســل جوان اســت که به دلیل مقتضیات 
زمان، ســبک زندگی متفاوتی دارند و باید مســئولان طبق تأکید 
بنیان گذار انقلاب که گفته بودند جمهوری اســلامی پاسخ گوی 
مقتضیات زمان و مکان اســت، فکری برای این تفاوت داشــته 

باشند، اما این اتفاق نیفتاده است».
راکعــی در ادامه نظارت اســتصوابی را عامل جدی کاهش 
مشارکت دانســت و گفت: «درست اســت که قانون انتخابات 
کاســتی ها و مشــکلاتی دارد و باید اصلاح شــود، اما مهم  تر از 
قانون انتخابات، مســئله نظارت اســتصوابی شــورای نگهبان 
اســت که خصوصا در دو انتخابات گذشــته مانعی جدی برای 
حضور یک جریان سیاســی در انتخابات بود و منجر به کاهش 
مشارکت شد». این کنشگر سیاسی از مسئولان مربوطه خواست 
اگر می خواهند مشارکت مردم در انتخابات حداکثری شود، باید 

صدای انتقاد مردم را بشنوند.
دبیرکل جمعیت زنان مســلمان نواندیش در پاسخ به اینکه 

بــا توجه به روند فعلی، فضای کشــور را تا چــه حد انتخاباتی 
می بینیــد؟ توضیح داد: «اگــر می خواهیم مــردم در انتخابات 
شــرکت کنند، بر اســاس آنچه در قانون انتخابات وجود دارد، 
طبــق قانون فقــط نهادهای چهارگانه صلاحیت ها را بررســی 
کنند. دوم اینکه انتخابات آزاد و سالم برگزار شود و وزارت کشور 
بــه عنوان متولی قانونی وضعیت سیاســی کشــور و وضعیت 

احزاب، نظارت قانونی بر برگزاری انتخابات داشته باشد».
راکعــی در توضیح اینکه فضــای انتخابات فعلی تا چه حد 
رقابتی اســت؟ بیان کرد: «تاکنون فضای انتخابات به هیچ وجه 
رقابتــی نبوده اســت. اصلاح طلبــان خصوصــا اصلاح طلبان 

شاخص با بهانه و بدون بهانه از انتخابات حذف شدند ».
او البته تأکید کرد: «اگرچه جریان رقیب همیشــه متمایل به 
انحصارطلبی بوده و سعی داشته غیرخودی ها را حذف کند، اما 
ناگزیر به رعایت قانون و بازگشت به انتخابات رقابتی هستیم».

این فعال سیاســی اصلاح طلب، در پاســخ بــه اینکه طیف 
متبوع شــما چــه برنامه ای بــرای حضور در انتخابــات دارد؟ 
توضیــح داد: «در صورتی که مطمئن شــویم مصالح کشــور و 
مطالبه مــردم دیده خواهد شــد ، اصلاح طلبــان در انتخابات 
پیش رو شــرکت می کنند و این احتمال غیرمحتمل نیســت». او 
ادامــه داد: «باید شــرایط جدیدی فراهم شــود و مردم به طور 

جدی متوجه تغییرات شوند ».
این کنشگر سیاســی در پاسخ به این پرســش که آیا جریان 
اصلاح طلبی نشســت های انتخاباتی خود را شروع کرده است؟ 

بیــان کرد: «در صورتی کــه قرار بر حضور در انتخابات باشــد، 
برنامه ای مدون از ســال ها پیش در اختیار داریم. برنامه ای که 
کارشناسان شناخته شده ای آنها را تدوین کرده اند. اما نسبت به 
حضور در انتخابات، بعد از وقفه ای که ایجاد شــد، باید با دقت 
بیشتری برای ریاســت جبهه اصلاحات تصمیم گیری کنیم. لذا 
روز یکشنبه هفته جاری (امروز) هم برای انتخابات هیئت رئیسه 
مجمع عمومی داریم که بعد از برگزاری انتخابات هیئت رئیسه 
و تشــکیل کمیته ها، نشســت های رســمی خود را پی خواهیم 
گرفــت». او تأکید کرد: «می دانیم دنبال چه هســتیم اما به طور 
شــکلی تا زمانی که هیئت رئیسه مشخص نشــوند و کمیته ها 

شکل نگیرند، فعلا خبری را اعلام نخواهیم کرد».
 دبیــرکل جمعیت زنان مســلمان نواندیش همچنین در این 
زمینه که به نظر شــما اصولگرایان مایل به حفظ شرایط فعلی 
هستند یا می کوشند شرایط را برای حضور جریان رقیب باز کنند؟ 
بیــان کرد: «اصولگرایان یکپارچه نیســتند و آنهــا را با نام های 
مختلف می شناسیم؛ اصولگرایان سنتی، پایداری، نواصولگرایان 
و ... اما اصولگرایان ســنتی به این نتیجه رسیده اند که این روش 
یکدست شــدن قدرت برای نظام فایده ای نداشته است. بنابراین 
اگــر به فکر نظام هســتند باید همه ســلیقه ها و طیف ها را در 

قدرت شریک کنند و به مطالبه مردم احترام بگذارند».
او تأکید کرد: «البته تندروهای اصولگرا و طیف های دیگرشان 
چنین نظری ندارند و ســعی می کنند شرایط فعلی در یکدستی 
قدرت را حفظ کنند. هرچند با این روش راه به جایی نمی برند».

گزارش «شرق» از موضع گیری های انتخاباتی؛ آیا تنور مشارکت داغ می شود؟
آزمونی بدون کارت دعوت


